

**Expert Committee on Sexual Orientation,
Gender Identity and Expression, and Sex
Characteristics (ADI-SOGIESC)**
Report of the 2nd meeting

**Comité d'experts sur l'orientation sexuelle,
l'identité et l'expression de genre, et les
caractéristiques sexuelles (ADI-SOGIESC)**
Rapport de la 2^e réunion

**Opening of the meeting and adoption of the
agenda**

The Expert Committee on Sexual Orientation, Gender Identity and Expression, and Sex Characteristics (ADI-SOGIESC) held its 2nd meeting at the Council of Europe in Strasbourg and online, on 29-30 October 2024.

The ADI-SOGIESC chair, Yuri de Boer (Netherlands) opened the hybrid meeting and welcomed all participants.

Evgenia Giakoumopoulou, Secretary of the ADI-SOGIESC welcomed participants and gave a short update from the Secretariat. She highlighted ongoing collaboration with CoE field programmes in the Western Balkans and Eastern Partnership countries, as well as examples of tailored support to member States. New tools are in development to support human rights defenders in challenging environments, along with the launch of HELP courses in Ireland and Serbia. She also mentioned a high-level event together with PACE on intersectional violence on LBQ women on 4 December 2024. She then presented its joint project with the EU (DG JUST), aimed at combating anti-LGBTIQ violence and hate speech, which runs until October 2026. Giulia Bianchini outlined available support for member States, including assistance with drafting legislation, capacity-building, peer learning, and awareness-raising initiatives. Although focused on EU member states, this support is available to all Council of Europe member states.

The chair briefly introduced the agenda.

**Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du
jour**

Le Comité d'experts sur l'orientation sexuelle, l'identité et l'expression de genre et les caractéristiques sexuelles (ADI-SOGIESC) a tenu sa 2^e réunion au Conseil de l'Europe à Strasbourg et en ligne, les 29 et 30 octobre 2024.

Le président de l'ADI-SOGIESC, Yuri de Boer (Pays-Bas), a ouvert la réunion hybride et souhaite la bienvenue à tous/toutes les participant·es.

Evgenia Giakoumopoulou, Secrétaire de l'ADI-SOGIESC, souhaite la bienvenue aux participant·es et fait une brève mise à jour du Secrétariat. Elle souligne la collaboration en cours avec les programmes de terrain du Conseil de l'Europe dans les Balkans occidentaux et les pays du Partenariat oriental, ainsi que des exemples de soutien personnalisé aux États membres. De nouveaux outils sont en cours de développement pour soutenir les défenseurs des droits humains dans des environnements difficiles, ainsi que le lancement de cours HELP en Irlande et en Serbie. Elle mentionne également un événement de haut niveau organisé avec l'APCE sur les violences intersectionnelles aux femmes LBQ le 4 décembre 2024. Elle présente ensuite son projet conjoint avec l'UE (DG JUST), visant à lutter contre la violence et les discours de haine anti-LGBTIQ, qui se déroule jusqu'en octobre 2026. Giulia Bianchini souligne le soutien disponible pour les États membres, y compris l'aide à la rédaction de lois, le renforcement des capacités, l'apprentissage par les pairs et les initiatives de sensibilisation. Bien qu'axé sur les États membres de l'UE, ce soutien est disponible pour tous les États membres du Conseil de l'Europe.

Le président présente brièvement l'ordre du jour.

The Committee:

- adopted the agenda of its 2nd meeting, contained in Annex 1 together with the list of participants.

Election of Chair and Co-Chair

Wolfram Bechtel, Secretary of the CDADI, acted as Chair for the elections.

The Chair invited the ADI-SOGIESC to elect:

- a Chair and a Vice-Chair for the ADI-SOGIESC for the mandate from 14 May to 31 December 2025.
- a Gender Equality Rapporteur from 29 October 2024 to 31 December 2025.
- voting was held on Kudo platform to allow easy process for holding elections in person and online, and in accordance with the procedures provided for under [CM/Res\(2021\)3](#).

The Committee:

- took note of the information on elections and elected Yuri De Boer (The Netherlands) as Chair and Aaron Giardina (Malta) as the Vice-Chair from 14 May 2025 to 31 December 2025.
- elected Milena Čalić-Jelić (Croatia) as Gender Equality Rapporteur from 29 October 2024 till end of December 2025.
- thanked all candidates for their interest.

Draft Committee of Ministers Recommendation on the Equality of Rights of Intersex Persons

The Chair updated members on the progress of the intersex recommendation, noting that a draft appendix was reviewed and agreed upon at the last meeting, then presented to CDADI in June for feedback. He highlighted the extensive work by the drafting group to incorporate comments from ADI-SOGIESC and CDADI, addressing all raised concerns. Additionally, the Secretariat prepared an initial preamble, core recommendations, and a draft Explanatory Memorandum. In September, the drafting group and Secretariat held a hybrid meeting in Strasbourg to refine these documents.

Michael van Gelderen, Human Rights Officer from the UN Office of the High Commissioner for Human Rights, was invited to provide an update on UN human rights mechanisms related to intersex issues, referencing a recent UN resolution on combatting discrimination and harmful practices against intersex persons. He expressed support for the current recommendation and ongoing work of ADI-

Le Comité :

- adopte l'ordre du jour de sa 2^e réunion, figurant à l'Annexe 1 ainsi que la liste des participant·es.

Élection du/de la président·e et du/de coprésident·e

Wolfram Bechtel, Secrétaire du CDADI, préside les élections.

Le président invite l'ADI-SOGIESC à élire :

- un·e président·e et un·e vice-président·e de l'ADI-SOGIESC pour le mandat du 14 mai au 31 décembre 2025.
- un·e rapporteur·e pour l'égalité de genre du 29 octobre 2024 au 31 décembre 2025.
- le vote a lieu sur la plateforme Kudo pour permettre un processus facile d'organisation des élections en personne et en ligne, et conformément aux procédures prévues par la résolution [CM/Res\(2021\)3](#).

Le Comité :

- prend note des informations sur les élections et élit Yuri De Boer (Pays-Bas) comme président et Aaron Giardina (Malte) comme vice-président du 14 mai 2025 au 31 décembre 2025.
- élit Milena Čalić-Jelić (Croatie) comme rapporteure pour l'égalité de genre du 29 octobre 2024 jusqu'à fin décembre 2025.
- remercie tous/toutes, les candidat·es pour leur intérêt.

Projet de Recommandation du Comité des Ministres sur l'égalité des droits des personnes intersexes

Le président informe les membres de l'avancement de la recommandation sur les personnes intersexes, notant qu'un projet d'annexe a été examiné et approuvé lors de la dernière réunion, puis a présenté au CDADI en juin pour commentaires. Il souligne le travail considérable effectué par le groupe de rédaction pour intégrer les commentaires de l'ADI-SOGIESC et du CDADI, répondant à toutes les préoccupations soulevées. En outre, le Secrétariat prépare un préambule introductif, des recommandations principales et un projet d'exposé des motifs. En septembre, le groupe de rédaction et le Secrétariat ont tenu une réunion hybride à Strasbourg pour peaufiner ces documents.

Michael van Gelderen, spécialiste des droits de humains au Haut-Commissariat des Nations Unies aux droits de l'homme, a invité à faire le point sur les mécanismes des droits humains des Nations Unies relatifs aux questions d'intersexualité, en se référant à une récente résolution des Nations Unies sur la lutte contre la discrimination et les pratiques

SOGIESC.

The Chair underscored the Recommendation's purpose: to encourage meaningful legal and policy changes across member States for the full recognition and protection of intersex rights, noting that while some countries may be advanced, many remain behind. He emphasised the importance of maintaining the Recommendation's ambition before its submission to CDADI and the Committee of Ministers.

Members reviewed both documents, which had been circulated previously for comments, and a consolidated reference document was displayed on-screen for detailed discussion.

The Committee:

- took note of the drafting group and Secretariat's work on the draft Recommendation on the Equality of Rights of Intersex Persons and their upcoming plans.
- examined the Recommendation and its Appendix in detail, adopting a draft version with a few elements to be revisited by the drafting group in their meeting scheduled for 18-20 March.
- reviewed the Explanatory Memorandum and provided guidance on further development.
- instructed the Secretariat to reflect the decisions from the committee in the draft Recommendation, its Appendix, and the Explanatory Memorandum and submit them to CDADI for review and guidance at its 10th meeting (27 November 2024).
- instructed the Secretariat to compile all feedback from the ADI-SOGIESC meeting, CDADI meeting, and restricted consultations, to refine the texts in collaboration with the drafting group.

Review of the implementation of Recommendation [CM/Rec\(2010\(5\)\)](#) of the Committee of Ministers to member states on measures to combat discrimination on grounds of sexual orientation or gender identity.

Thematic review 2025 – European Report 2026

The Chair outlined the thematic focus for 2025 on combatting hate speech on grounds of SOGIESC, encouraging member states interested in organising a national roundtable to come forward, particularly those that have not previously hosted one. The aim is to secure participation from at least 3-4 member states across different geographical regions, ideally

néfastes à l'égard des personnes intersexes. Il exprime son soutien à la recommandation actuelle et au travail en cours de l'ADI-SOGIESC.

Le président souligne l'objectif de la recommandation : encourager des changements juridiques et politiques significatifs dans les États membres pour la pleine reconnaissance et la protection des droits des personnes intersexes, en notant que si certains pays sont avancés, beaucoup restent à la traîne. Il a souligné l'importance de maintenir l'ambition de la recommandation avant sa soumission au CDADI et au Comité des Ministres.

Les membres examinent les deux documents, qui ont été diffusés précédemment pour commentaires, ainsi qu'un document de référence consolidé qui est affiché à l'écran pour une discussion approfondie.

Le Comité :

- prend note des travaux du groupe de rédaction et du Secrétariat concernant le projet de recommandation sur l'égalité des droits des personnes intersexes ainsi que de leurs projets à venir.
- examine en détail la recommandation et son Annexe, en adoptant une version provisoire comportant quelques éléments qui seront réexaminés par le groupe de rédaction lors de sa réunion prévue du 18 au 20 mars.
- examine l'exposé des motifs et fournit des orientations sur les développements ultérieurs.
- charge le Secrétariat de refléter les décisions pris par le comité dans le projet de recommandation, son Annexe et l'exposé des motifs, et de les soumettre au CDADI pour examen et orientation lors de sa 10^e réunion (27 novembre 2024).
- charge le Secrétariat de compiler tous les commentaires issus de la réunion de l'ADI-SOGIESC, de la réunion du CDADI et des consultations restreintes, afin d'affiner les textes en collaboration avec le groupe de rédaction.

Examen de la mise en œuvre de la recommandation [CM/Rec\(2010\(5\)\)](#) du Comité des Ministres aux États membres sur des mesures visant à lutter contre la discrimination fondée sur l'orientation sexuelle ou l'identité de genre.

Examen thématique 2025 – Rapport européen 2026

Le président présente l'orientation thématique de l'année 2025 sur la lutte contre les discours de haine fondés sur les SOGIESC, encourageant les États membres intéressé·es par l'organisation d'une table ronde nationale à se manifester, en particulier celles/ceux qui n'en ont jamais organisé auparavant. L'objectif est d'obtenir la participation d'au moins 3 à

by the second semester of 2025.

A scoping paper on the 2025 theme, along with an overview of the process, was shared again for context. The Chair noted the alignment with the CoE/EU Joint project on combatting hate speech mentioned earlier, which includes activities in member States such as study visits and research into good practices.

The Chair emphasised the benefits experienced by past participants, such as raising awareness, obtaining follow-up recommendations, and gaining Council of Europe support in implementing recommended measures.

The Committee:

- took note of the plans for the 2025 thematic review on hate speech, the support available from the Council of Europe, and the benefits of engaging in this process.
- took note that Malta, Norway, the Netherlands, and the UK expressed preliminary interest in participating in the 2025 thematic review, pending further national approval.

Comprehensive review of the implementation of Recommendation [CM/Rec\(2010\)5](#) of the Committee of Ministers to member states on measures to combat discrimination on grounds of sexual orientation or gender identity

The Chair presented an update on the comprehensive review of Recommendation CM/Rec(2010)5. He recalled that a new methodology was developed to address previously identified gaps, including limited data depth, inconsistent response quality, missing information on some member states and lack of civil society engagement. This revised approach arose from needs highlighted by the EFPN, GT-ADI-SOGI, and CDADI.

In light of these challenges, the Committee of Ministers had tasked CDADI and GT-ADI-SOGI to proceed in accordance with the new methodology, which includes pre-filled questionnaires with data from Council of Europe bodies, EU and UN agencies, Equality Bodies, and relevant INGOs and inclusion of shadow reports from civil society organisations, human rights institutions, and equality bodies.

The Chair reported that not all member States supplemented the information sent to them through the prefilled questionnaire.

4 États membres de différentes régions géographiques, idéalement d'ici le deuxième semestre 2025.

Un document de cadrage sur le thème de 2025, ainsi qu'un aperçu du processus, ont été à nouveau partagés pour replacer le contexte dans son contexte. Le président note l'alignement avec le projet conjoint CdE/UE sur la lutte contre les discours de haine mentionné ci-dessus, qui comprend des activités dans les États membres telles que des visites d'étude et des recherches sur les bonnes pratiques.

Le président souligne les bénéfices obtenus par les participant·es précédent·es, comme la sensibilisation, l'obtention de recommandations de suivi et l'obtention du soutien du Conseil de l'Europe pour la mise en œuvre des mesures recommandées.

Le Comité :

- prend note des projets d'examen thématique de 2025 sur le discours de haine, du soutien disponible auprès du Conseil de l'Europe et des avantages de s'engager dans ce processus.
- prend note du fait que Malte, la Norvège, les Pays Bas et le Royaume-Uni ont exprimé un intérêt préliminaire à participer à l'examen thématique de 2025, en attendant une nouvelle approbation nationale.

Examen complet de la mise en œuvre de la Recommandation [CM/Rec\(2010\)5](#) du Comité des Ministres aux États membres sur des mesures visant à combattre la discrimination fondée sur l'orientation sexuelle ou l'identité de genre

Le président présente une mise à jour de l'examen complet de la Recommandation CM/Rec(2010)5. Il rappelle qu'une nouvelle méthodologie a été élaborée pour combler les lacunes précédemment identifiées, notamment la profondeur limitée des données, la qualité incohérente des réponses, les informations manquantes sur certains États membres et le manque d'engagement de la société civile. Cette approche révisée est née des besoins soulignés par l'EFPN, le GT-ADI-SOGI et le CDADI.

À la lumière de ces défis, le Comité des Ministres charge le CDADI et le GT-ADI-SOGI de procéder conformément à la nouvelle méthodologie, laquelle comprend des questionnaires pré-remplis avec des données provenant des organes du Conseil de l'Europe, des agences de l'UE et des Nations Unies, des organismes de promotion de l'égalité et des OING concernées, ainsi que l'inclusion de rapports parallèles d'organisations de la société civile, d'institutions des droits humains et d'organismes de promotion de l'égalité.

Le président indique que tous les États membres n'ont pas complété les informations qui leur ont été envoyées via le questionnaire prérempli.

Observer INGOs, including ILGA-Europe, IGLYO, EL*C, TGEU, and OII, were invited to present their shadow reports. These contributions are integral to capturing a diverse range of perspectives and will be taken into consideration to ensure that the report thoroughly reflects challenges and progress.

The Committee discussed the option of publishing member state responses to the questionnaire.

The Committee:

- took note of the progress made on the comprehensive review of Recommendation CM/Rec(2010)5, including the implementation of the revised methodology designed to address previously identified gaps, such as data depth, response consistency, and engagement with external stakeholders.
- provided feedback on the current review process, including the benefits of pre-filled questionnaires, challenges to the response rate from member states, the engagement with civil society and Equality Bodies, and the inclusion of all members States in the analysis and final report for a complete and representative overview of Recommendation implementation.
- agreed to also include information from non-responding member states in the report, using data from the pre-filled questionnaires to present a complete analysis across all member States, in alignment with the approach used in previous European thematic reports on their implementation of CM/Rec(2010)5.
- welcomed the contributions from participants and observer INGOs, including shadow reports, and confirmed the inclusion of and reference of these contributions into the assessment process as well as in the report, as appropriate, to ensure that diverse perspectives and significant trends are captured.
- discussed the option for the publication by Secretariat of the responses to the questionnaire and agreed against this.

Draft Council of Europe strategy for equal rights for LGBTI persons (2027-2032)

The Chair introduced the initial concept for a draft Council of Europe strategy on LGBTI equality, anticipated for completion by the end of 2026. This strategy should build on findings from the ongoing review of Recommendation CM/Rec(2010)5, addressing both progress and emerging challenges.

Les OING observatrices, notamment ILGA-Europe, IGLYO, EL*C, TGEU et OII, sont invitées à présenter leurs rapports alternatifs. Ces contributions sont essentielles pour saisir un large éventail de points de vue et seront prises en considération afin de garantir que le rapport reflète avec précision les défis et les progrès observés.

Le Comité discute de la possibilité de publier les réponses des États membres au questionnaire.

Le Comité :

- prend note des progrès réalisés dans le cadre de l'examen complet de la Recommandation CM/Rec(2010)5, y compris la mise en œuvre de la méthodologie révisée conçue pour combler les lacunes précédemment identifiées, telles que la profondeur des données, la cohérence des réponses et l'engagement avec les parties prenantes externes.
- fournit des commentaires sur le processus d'examen actuel, y compris sur les avantages des questionnaires pré-remplis, les défis liés au taux de réponse des États membres, l'engagement avec la société civile et les organismes de promotion de l'égalité, et l'inclusion de tous les États membres dans l'analyse et le rapport final pour une vue d'ensemble complète et représentative de la mise en œuvre de la recommandation.
- convient d'inclure également dans le rapport des informations provenant des États membres n'ayant pas répondu, en utilisant les données des questionnaires pré-remplis afin de présenter une analyse complète de tous les États membres, conformément à l'approche utilisée dans les précédents rapports thématiques européens sur la mise en œuvre de la CM/Rec(2010)5.
- accueille favorablement les contributions des participant-es et OING observatrices, y compris les rapports alternatifs, et confirme l'inclusion et la référence de ces contributions dans le processus d'évaluation ainsi que dans le rapport, le cas échéant, afin de s'assurer que les diverses perspectives et les tendances significatives sont prises en compte.
- discute de la possibilité de la publication par le Secrétariat des réponses au questionnaire et s'est prononcé contre.

Projet de stratégie du Conseil de l'Europe pour l'égalité des droits des personnes LGBTI (2027-2032)

Le président présente le concept initial d'un projet de stratégie du Conseil de l'Europe sur l'égalité des personnes LGBTI, dont l'achèvement est prévu pour la fin de 2026. Cette stratégie devrait s'appuyer sur les conclusions de l'examen en cours de la Recommandation CM/Rec(2010)5, en abordant à la fois les progrès et les défis émergents.

Envisioned as inclusive, coordinated, and actionable, the strategy would align with the Council of Europe's broader human rights goals. It would be developed through consultations with ADI-SOGIESC members, observers, civil society, other sectors of the Council of Europe, and international organisations to ensure it reflects the actual needs of LGBTI communities and fosters shared ownership.

The strategy could provide a coordinated approach to LGBTI rights across CoE member States, potentially addressing legislative gaps, rising discrimination, and hate crimes, and establishing measurable objectives aligned with other CoE strategies. The Chair invited initial feedback on the initial draft, noting that the Secretariat would share a background document and strategic objectives for further input before the next meeting.

The Committee:

- took note of the Concept Note on the draft Council of Europe Strategy for Equal Rights for LGBTI people (2027-2032) as an initial framework for discussion.
- provided initial feedback on the concept note, highlighting the need for a strategy that is inclusive, coordinated, and actionable, and that aligns fully with the Council of Europe's broader human rights agenda.
- took note of the Secretariat's plan to prepare a comprehensive background document and strategic objectives, which will be shared with members for feedback prior to the May meeting, to support ongoing development of the strategy.

Requests for observer status

The Chair presented the request from the European Pride Business Network (EPBN) for observer status in ADI-SOGIESC, submitted to the Council of Europe on 24 July 2024. As a subordinate body of CDADI, ADI-SOGIESC follows the procedure for observer status as outlined in Committee of Ministers' Resolution [CM/Res\(2021\)3](#), which generally requires unanimous agreement within the steering or ad hoc committee. The final decision to grant observer status rests with CDADI, and they have asked ADI-SOGIESC to assess the request and provide its opinion to the CDADI.

The Committee:

- reviewed and discussed EPBN's request for

Conçue comme inclusive, coordonnée et réalisable, la stratégie s'alignerait sur les objectifs plus larges du Conseil de l'Europe en matière de droits humains. Elle serait élaborée à travers des consultations avec les membres de l'ADI-SOGIESC, les observateurs, trices, la société civile, les autres secteurs du Conseil de l'Europe, et les organisations internationales pour s'assurer qu'elles reflètent les besoins réels des communautés LGBTI et favorise la propriété partagée.

La stratégie pourrait fournir une approche coordonnée des droits LGBTI dans les États membres du Conseil de l'Europe, en s'attaquant potentiellement aux lacunes législatives, à la discrimination croissante et aux crimes de haine, et en établissant des objectifs mesurables alignés sur d'autres stratégies du Conseil de l'Europe. Le président invite les participant-es à donner leur avis sur le projet initial, en précisant que le Secrétariat partagerait un document de référence et des objectifs stratégiques afin d'obtenir de plus amples contributions avant la prochaine réunion.

Le Comité :

- prend note de la note conceptuelle sur le projet de stratégie du Conseil de l'Europe pour l'égalité des droits des personnes LGBTI (2027-2032) en tant que cadre initial de discussion.
- fournit un premier retour d'information sur la note conceptuelle, soulignant la nécessité d'une stratégie qui soit inclusive, coordonnée et réalisable, pleinement alignée sur l'agenda plus large du Conseil de l'Europe en matière de droits de l'homme.
- prend note du projet du Secrétariat concernant la préparation d'un document de référence complet et des objectifs stratégiques, qui seront communiqués aux membres pour recueillir leurs commentaires avant la réunion de mai, afin de soutenir le développement continu de la stratégie.

Demandes de statut d'observateur

Le président présente la demande du European Pride Business Network (EPBN), soumise au Conseil de l'Europe le 24 juillet 2024, dans le but d'obtenir un statut d'observateur auprès de l'ADI-SOGIESC. En tant qu'organe subordonné du CDADI, l'ADI-SOGIESC suit la procédure d'octroi du statut d'observateur telle que décrite dans la Résolution [CM/Res\(2021\)3](#) du Comité des Ministres, qui requiert généralement un accord unanime au sein du comité directeur ou ad hoc. La décision finale d'accorder le statut d'observateur revient au CDADI, ce dernier ayant demandé à l'ADI-SOGIESC d'évaluer la demande et de donner son avis au CDADI.

Le Comité :

- examine et discute la demande de statut

observer status, favourably assessing its alignment with CDADI's criteria.

- provided a favourable opinion on granting observer status to EPBN, with the final decision to be made by CDADI in November.

Date and venue of the 3rd ADI-SOGIESC Meeting

- The Committee took note that as agreed at its first meeting, it will hold its 3rd meeting in Malta between 20 and 22 May 2025 in the framework of the European IDAHOT+ Forum hosted by Malta.

The Committee adopted the present meeting report.

Other observations

None.

d'observateur émanant de l'EPBN, en évaluant favorablement son alignement avec les critères du CDADI.

- rend un avis favorable concernant l'octroi du statut d'observateur à l'EPBN, la décision finale devant être prise par le CDADI en novembre.

Date et lieu de la 3^e réunion de l'ADI-SOGIESC

- Le Comité prend note que, comme convenu lors de sa première réunion, il tiendra sa troisième réunion à Malte entre le 20 et le 22 mai 2025 dans le cadre du Forum européen IDAHOT+ organisé par Malte.

Le Comité adopte le présent rapport de la réunion.

Autres observations

Néant.

English version

AGENDA

1. Opening of the meeting.
2. Adoption of the agenda and order of business.
3. Election of Chair, Co-Chair and Gender Equality Rapporteur.
4. Draft Committee of Ministers Recommendation on the Equality of Rights of Intersex Persons
5. Thematic review of the implementation of Recommendation CM/Rec(2010)5 of the Committee of Ministers to member states on measures to combat discrimination on grounds of sexual orientation or gender identity.
6. Comprehensive review of Recommendation CM/Rec(2010)5.
7. Draft Council of Europe strategy for the equality of rights of LGBTI persons (2027-2032).
8. Requests for observer status.
9. Date and place of the next meeting.
10. Adoption of the Abridged Report and any other business.

Version française

ORDRE DU JOUR

1. Ouverture de la réunion.
2. Adoption de l'ordre du jour.
3. Election du/de la président·e, du/de la vice-président et du rapporteur·e pour l'égalité de genre.
4. Projet de Recommandation du Comité des Ministres sur l'égalité des droits des personnes intersexuées.
5. Examen thématique de la mise en œuvre de la Recommandation CM/Rec(2010)5 sur des mesures visant à combattre la discrimination fondée sur l'orientation sexuelle ou l'identité de genre.
6. Examen complet de la Recommandation CM/Rec(2010)5.
7. Projet de stratégie du Conseil de l'Europe pour l'égalité des droits des personnes LGBTI (2027-2032).
8. Demandes de statut d'observateur.
9. Date et lieu de la prochaine réunion.
10. Adoption du rapport abrégé et toute autre question.

List of participants / Liste des participant-es

MEMBERS / MEMBRES

Albania/ Albanie	XHENSON CELA Alternate member/membre suppléant Specialist in Gender Equality Ministry of Health and Social Protection
Andorra/ Andorre	OLIMPIA TORRES BARROS Deputy Permanent Representative of Andorra to the Council of Europe
Austria/ Autriche	CHRISTIAN KLOPF Deputy head of the department Equal Opportunity, Diversity and CSR Austrian Federal Ministry for Social Affairs, Health, Care and Consumer Protection
Belgium / Belgique	DANNY JACQMOT LGBTQIA+ expert Equal Brussels
Bosnia and Herzegovina / Bosnie Herzégovine	SASA LESKOVAC Alternate member / membre suppléant Senior adviser Agency for Gender Equality of Bosnia and Herzegovina Ministry of Human Rights and Refugees of Bosnia and Herzegovina
Croatia / Croatie	MILENA ČALIĆ-JELIĆ Advisor Office for Human Rights and the Rights of National Minorities of the Government of the Republic of Croatia
Czechia / Tchéquie	JAKUB MACHAČKA Head of Unit, Secretariat of the Government Council for Human Rights, Department of Human Rights and Protection of Minorities Office of the Government of the Czech Republic
Denmark / Danemark	ANDREAS LUNN Alternate member / membre suppléant Head of Section Ministry of environment and gender equality
Estonia / Estonie	TAAVI TALUPUU Advisor Ministry of Economic Affairs and Communications
Finland / Finlande	PANU ARTEMJEFF Senior Specialist Ministry of Justice
France / France	LEOVANIE DAS Alternate member / membre suppléante Chargée de mission lutte contre le haine anti-LGBT Délégation Interministérielle à la Lutte Contre le Racisme, l'Antisémitisme et la Haine anti-LGBT
Germany / Allemagne	KIRSTEN ANJA LEUBE Desk Officer Federal Ministry of Family Affairs, Senior Citizens, Women and Youth

Greece / Grèce	ELISAVET FEREKYDOU Deputy Minister's Associate Ministry of Social Cohesion and Family Affairs MICHAEL NAKOS Deputy to the Permanent Representative Permanent Representation of Greece to the Council of Europe
Iceland / Islande	ANNA GUNNHILDUR ÓLAFSDÓTTIR Senior Specialist Ministry of Social Affairs and Labour
Ireland / Irlande	JEAN MCGRATH Assistant Principal Officer Department of Children, Equality, Disability, Integration and Youth
Italy / Italie	MATTIA PERADOTTO Director General UNAR - Ufficio Nazionale Antidiscriminazioni Razziali
Latvia / Lettonie	KRISTĪNE ZINČENKO Third Secretary at Human Rights Division, Department of International Organisations and Human Rights Ministry of Foreign Affairs of Republic of Latvia
Lithuania / Lituanie	ASTA GEDZEVIČIŪTĖ Advisor in Legislative Policy Group Ministry of Justice of Republic of Lithuania
Luxembourg / Luxembourg	RALPH KASS Conseiller de Direction 1 ^e Classe Ministère de l'Égalité des genres et de la diversité
Malta / Malte	AARON GIARDINA Research and Policy Manager Human Rights Directorate
Montenegro / Monténégro	MIRJANA PAJKOVIC Director General for The Importance and Protection of Human Rights and Freedoms Ministry for human and minority rights
Netherlands / Pays-Bas	YURI DE BOER Special Advisor & Policy coordinator LGBTIQ+ equality Ministry of Education, Culture, Science
North Macedonia / Macédoine du Nord	JASMINA IVANOVA State Advisor for Equal Opportunities Ministry of Labour and Social Policy
Norway / Norvège	PETTER ANTHUN Adviser Ministry of Culture and Equality YNGVE BRÅTEN Senior Adviser Norwegian Directorate for Children, Youth and family Affairs

Portugal / Portugal	JOAO PEREIRA Policy Officer Commission for Citizenship and Gender equality
Republic of Moldova / République de Moldava	TATIANA BUGA Alternate member / membre suppléant Second Secretary Council of Europe and Human Rights Division Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Moldova
Romania / Roumanie	RAMONA-MARIA CIUCĂ Diplomatic counsellor Deputy to the Permanent Representative Permanent Representation of Romania to the Council of Europe
Serbia / Serbie	TIJANA RADIVOJEVIC Independent advisor Ministry for Human and Minority Rights and Social Dialogue
Slovak Republic / République de Slovaquie	KRISTINA KROCKOVA Human Rights Legal Officer Ministry of Justice of the Slovak Republic
Spain / Espagne	ALEJANDRO DOMÍNGUEZ LA ROSA Head of area General Directorate for real and effective equality for LGBTI+ Ministry of Equality of Spain
Sweden / Suède	ANDRÉS ZANZI Senior Adviser Division for Human Rights and Discrimination Issues, Ministry of Employment
Switzerland / Suisse	MICHEL MONTINI Scientific Assistant / adjoint scientifique Federal Office of Justice / Office fédéral de la justice
Ukraine / Ukraine	ANDRIANA VLASOVA Second Secretary of the Department of International Organisations, the Council of Europe, Human Rights and Gender Coordination at the Ukrainian Ministry of Foreign Affairs OLEKSANDR KULIKOVSKYI Adjoint au Représentant Permanent de l'Ukraine auprès du Conseil de l'Europe
United Kingdom / Royaume-Uni	DANIEL (DAN) BUCKETT Senior LGBT+ International and Safety Policy Adviser UK Government's Equality Hub- LGBT+ Team
PARTICIPANT / PARTICIPANT-ES Council of Europe / Conseil de l'Europe	
Mexico / Mexique	EVA PIZANO CEJKA Permanent Mission of Mexico to the Council of Europe
Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE) / l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE)	ELODIE FISCHER Secretary, Committee on Equality and Non-Discrimination, Parliamentary Assembly of the Council of Europe LOUISE MORLON Junior Project Officer

**Commissioner for Human Rights
of the Council of Europe /**
*la Commissaire aux droits de
l'homme du Conseil de l'Europe*

SEVDE AVCI

Adviser to the Commissioner for Human Rights
Avenue de l'Europe F-67075 Strasbourg Cedex, France

TARA BEATTIE

Adviser to the Commissioner for Human Rights
Avenue de l'Europe F-67075 Strasbourg Cedex, France

**European Commission against
Racism and Intolerance (ECRI) /**
*la Commission européenne
contre le racisme et l'intolérance
(ECRI)*

MICHAEL FARRELL

Member in respect of Ireland
Directorate General of Human Rights and Legal Affairs

**European Steering Committee
for Youth (CDEJ) /**
*le Comité directeur européen
pour la jeunesse (CDEJ)*

SOPHIO GELASHVILI

Head of the Unit

**European Committee on Legal
Co-operation (CDCJ)/ Comité**
européen de coopération
juridique (CDCJ)

SATENIK ATAYAN

CDCJ representative

Advisory Council on Youth (CCJ)
*/ le Conseil consultatif sur la
jeunesse (CCJ)*

ANNA KNOBBOUT

Bureau member

**Secretariat of the Partial
Agreement of the Council of
Europe Development Bank
(CEB) /**
*Le Secrétariat de l'Accord Partiel
sur la Banque de développement
du Conseil de l'Europe (CEB)*

ITA MIRIANASHVILI

Head of Project Coordination

**Gender Equality Commission
(GEC) /**
*Commission pour l'égalité de
genre (GEC)*

YANNA PARNIN

Head of the Gender Equality Policy Unit
Secretary to the Gender Equality Commission

**Other institutions and international organisations / Autres
institutions et organisations internationales**

**European Union Agency for
Fundamental Rights (FRA)/**
*Agence des droits
fondamentaux (FRA)*

JUDIT TAKACS

SNE

MILTOS PAVLOU

SNE

**Office of the High
Commissioner for Human
Rights (OHCHR) /**
*le Haut-Commissariat aux
droits de l'homme (HCDH)*

MICHAEL VAN GELDEREN

Human Rights Officer

LUCAS MENDOS

Human Rights Officer

KALEKYE KYALO

Human Rights Officer

World Bank /
Banque mondiale

BILJANA GINOVA
STC - SOGIESC Inclusion in ECA

**European Commission DG
JUST / Commission européenne
DG JUST**

JAVIER FERNANDEZ GONZALEZ
Policy Officer

**World Health Organisation
(WHO) /**
*Organisation Mondiale de la
Santé (OMS)*

ASA NIHLEN
Human Rights Adviser, Sexual and
Reproductive Health

LIANNE CONSALVES
Scientist at UN Co-sponsored
Human Reproduction Programme

OBSERVERS / OBSERVATEURS

Non-governmental organisations / organisations non gouvernementales

**EQUINET - European Network
of Equality Bodies**

CHIARA D'AGNI
Communication Officer

MOANA GENEVEY
Senior Policy Officer

**European Lesbian*
Conference (EL*C) /**
*Conférence Européenne
Lesbienne* (EL*C)*

ILARIA TODDE
Advocacy Director

**European Forum of LGBT
Christian Groups /**
*Forum européen des groupes
chrétiens LGBT*

CORNELIS GOEDEGEBUUR
Working group Political Advocacy

**JAN HENDRIK WILHELMUS
ELHORST**
Coordinator Working Group Political
Advocacy

**European LGBTI Police
Association (EGPA) /**
*Association européenne des
policiers LGBTI (EGPA)*

SERAPEIM AGRAFIOTIS
EC member

**ILGA-Europe (European region
of the International Lesbian,
Gay, Bisexual, Trans and
Intersex Association /**
*Branche européenne de
l'association internationale
lesbienne, gay, bisexual, trans
et intersex)*

CIANÁN RUSSELL
Senior Policy Officer

**International Lesbian, Gay,
Bisexual, Transgender, Queer
and Intersex Youth & Student
Organisation (IGLYO) /**
*Organisation internationale
des jeunes et étudiants
lesbiennes, gays, bisexuels,
transgenres, queer et
intersexes (IGLYO)*

**Organisation Intersex
International Europe (OI) /**
*Organisation Intersex
International Europe (OI)*

Rainbow Cities Network /
Réseau des villes arc-en-ciel

Transgender Europe (TGEU) /
Transgenre Europe (TGEU)

RÚ ÁVILA RODRÍGUEZ
Deputy ED, Policy & Research
Manager

DAN CHRISTIAN GHATTAS
Executive Director

JANA HUGO
Policy Officer

JOSE MANUEL ROSAS VAZQUEZ
Managing Director

DEEKSHITHA GANESAN

SECRETARIAT

ADI-SOGIESC Secretariat and SOGIESC Unit

EVGENIA GIAKOUMOPOULOU
Secretary of the ADI-SOGIESC
Head of the SOGIESC Unit

ELLSWORTH CAMILLERI
Co-Secretary of the ADI-SOGIESC
Senior Project Officer
SOGIESC Unit

GABRIELLA CALLEJA
Senior Policy Advisor
SOGIESC Unit

ANNA NAREWSKA
Assistant

CARLA PALMIERI
Assistant

LOLITA DUTCHAK
Assistant

Council of Europe Anti-discrimination Department

HALLVARD GORSETH
Head of the Anti-discrimination Department

Council of Europe Steering Committee on Anti-discrimination, Diversity and Inclusion (CDADI)

WOLFRAM BECHTEL
Secretary of the CDADI
CDADI Division

LJILJANA STOJISAVLJEVIC
Assistant to the Secretary of the CDADI
CDADI Division